### www.14october.com

## في وثيقة من الأرشيف البريطاني

# التاريخ الإداري لمدينة عدن في فترة الاحتلال





سجلات الإدارة البريطانية في عدن 1839 - 1967، 1967- 1839 IOR/R/20 ما يقرب من 12232

ملفا / مجلدا (120 خريطة نقلها إلى المحيط

### الهندى / ث) .

#### التاريخ الإداري:

وقعت أول محاولة بريطانية لتشكيل العلاقة الرسمية مع اليمن في 1802 عندما تم ارسال السير بوفام إلي عدن للتفاوض على معاهدات الاتفاق على شيء مع إمام اليمن.

وفي عام 1839 آحُتل الكَابِتن ستافورد Bettesworth هينز من البحريَّة الهُندية عدن بالقوةُ لإنشاء محطات تزويد بالفحم لتُسهيلُ

الفلاحة بالبحار. أصبحت عدن جزءاً من أراضي ما وراء البحار البريطانية وكانت تحت الحكم البريطاني 1839 حتى 1967. الحكم البريطاني 1839 حتى 1967.

التحم البريطاني و 103 على 190، وقعت بريطانيا سلسلة من المعاهدات في النصف الثاني من القرن 19، وقعت بريطانيا سلسلة من المعاهدات مع الدول عدن القبلية المجاورة التي تقدم لهم الحماية ضد تدخل الحكومة العثمانية وضد قوى أوروبية أخر في عام 1873 في النصف الثاني من القرن 19، وقعت بريطانيا سلسلة من المعاهدات مع الدول عدن القبلية المجاورة التي تقدم لهم الحماية ضد تدخل الحكومة العثمانية وضد قوى أوروبية أخرى.في عام 1873 وجه البريطانية قائمة من تسعة القبائل المعروفة باسم "الكّانتونات التسعّة"، وأصّبحت هذه المناطق على

نحو فعّال في أقرب جزء من ما يسمى "محمية عدن". في 1882 اقترخت بريطانيا على بورت العثمانية لتحديد الحدود. عملية ترسيم الحدود المميزة قسمت اليمن إلى قسمين : شمال اليمن كان أساسا تحت الإدارة التركية والمنطقة الجنوبية بشكل رئيسي في مجال النفوذ البريطاني. بعد العديد من النزاعات الحدودية ، وقد تم الإنتهاء من ترسيم الحدود في 1907 لكنها لم توقف توسيع المحمية كذلك إلى مجال النفوذ. وانضم عدد أكبر من الدول القليلة في محمية بعد الحرب العالمية الذيا

الاولى. وكانت إدارة شؤون محمية عدن في البداية تحت إشراف الجمعية التشريعية في بومباي. المقيم خلال الحرب العالمية الأولى في عدن كان يراسل في وقت وحد ثلاثة مكاتب مختلفة في لندن ، أي مكتب الهند ، وزّارة الخارُّجِية ومُكتب الحرب.

ورسببت الإدارة متعددة الطبقات في خلط كبير ، وتقرر في نهاية الأمر في عام 1947 أن تقدم تقرير إلى مكتب الهند ومحمية عدن تكون تحت على عام 1947 أن تقدم تقرير إلى مكتب الهند ومحمية عدن تكون تحت مشَّوُولِية وزارة المستعمراتُ. في عام 1932 أصبحت عدن تربط مباشرة ""

فِّي 1 أَبريل 1937 انفصلت رسميا عدن من سيطرة حكومة الهند ، وأصبحت مستعمرة تابعة للتاج الملكي المسؤول عن المستعمرات. في عُامِ 1940 قررت حكومة عدن تقسيم المحمية الى منطقتين الإدارية أ ومحمية عدن الشرقيةُ ومحميةً عدن الغُربية. بعد الحرب العالَمية الثانّية ، و 1947 أصبح اليمن عضوا في الأمم المتحدة. وكرر إمام اليمن ادعاءاته لحماية عدن صد التوسعية البريطانية. وانعقد المؤتمر الأنجلو يميني مكان في 1950- 51 وإبرام الانفاق مودوس فيفندي وتأسس التبادل الدبلوماسي بين بريطانيا واليمن.

الدبلوماسي بين بريصانيا واليمن. الوزير اليمني نشر اسمه في لندن في حين تمت الموافقة على وجود القائم بالأعمال البريطانية في تعز من قبل الامام . وكان القائم الإعمال مسؤولاً أمام وزير الدولة للشؤون الخارجية في لندن ، في حينُ أن محافظ عدن مرتبطُ إلَى وزارة المستَعمرات وبصفتها

للدن ، في حين الإمام والحكومة البريطانية.
وسيط بين الإمام والحكومة البريطانية.
في عام 1959 افتتح اتحاد إمارات الجنوب العربي كمادة كيان مستقل تقدم
لها بريطانيا المشورة والتي تكفلتها معاهدة وزارة الدفاع البريطانية.
في البداية شمل الاتحاد الدول في محمية الغربية وبعض السنوات في
وقت لاحق ، بعض الدول في شرق المحمية انضمت أيضا. في 27 نوفمبر

1962 عدن أصبحت أيضًا جُزءًا من الاتحاد. في حين لم يكن معترفًا بهاً من قبل إمام اليمن أو من قبل الأمم المتحدة. فَى 2000 أُو 60 و10 شهدت عدن الضربات الصناعية المستمرة والحركة

في اليمن ، اندلعت الثورة من بعد وفاة الإمام وبدأت الحرب الأهلية بين الجماعات الموالية لبريطانيا وخصومهم المختلفة. تحت ضغط من كل من الناشطين القوميين والنقابات ، فإن الحكومة البريطانية قررت في النهاية مغادرة المستعمرة ، التي كانت قد قضت ما يقرب من 130 عاما. مَن (1962 حتى 67 ، عدن كانت تدار من قبل اللجنة العليا في إطار مكتب

من 1963 عنى 67، عدن كانت ندار من قبل اللجنة الغليا في إطار محتب وزارة الخارجية البريطانية المستعمرة. أشرف آخر مندب سام البريطاني على إنهاء الحكم البريطاني مايو أشرف آخر مندب سام البريطاني على إنهاء الحكم البريطاني مايو 73-19. وغادر آخر جندي عدن يوم 29 نوفمبر من ذلك العام ، وجرى تسليم عدن دون قيد أو شرط لجبهة التحرير الوطني. للحصول على قائمة المحافظين ، والمقيمين الخ ، انظر الحواشي. Records of the British \*\*\*\*\*istration in Aden, 1839-1967

IOR/R/20 1839-1967

Approximately 12,232 files/volumes (120 maps trans-

(ferred to IOR/W Conditions of access: Open

Related information: India Office Records: Broughton Papers (Home miscellaneous); Political and Secret Department records; various collections in the Private Pa-

Public Record Office: for 1st world war period see Foreign Office records; for Protectorate affairs after 1921see Colonial Office records; for the \*\*\*\* istration of the Col-

> The first British attempt to form official relationship with Yemen took place in 1802 when Sir Home Popham was sent to Aden to negotiate commercial treaties. As a result, a treaty was concluded with the Sultan of Lahei but nothing was agreed with the Imam of Yemen. In 1839 Captain Stafford Bettesworth Haines of the Indian Navy occupied Aden by force in view of establishing a permanent coaling .station there to facilitate steam navigation

ترجمة/خلودأحمد

.(pers (European Mss

:istrative history\*\*\*\*

Aden became part of the British overseas territory and was under British rule from 1839 to 1967. In the second half of the 19th century, Britain signed a series of Treaties with Aden>s neighbouring tribal states offering them protection against the interference of Ottoman government and against other European powers. In 1873 the British drew up a list of nine tribes known as the «nine Cantons» and these areas effectively became the earliest part of the so-called «Aden Protectorate». In 1882 Britain proposed to the Ottoman Porte to delimit the frontier. The delimitation process divided Yemen into two distinctive parts: the northern Yemen was essentially under Turkish \*\*\*\*\*istration and the southern region mainly in the British sphere of influence. After numerous border disputes, the delimitation was completed in 1907 but it did not stop the Protectorate expanding further its sphere of influence. A few more states joined the Protectorate

.after the World War I The Aden \*\*\*\*\*istration and the Protectorate affairs were initially under the supervision of the Bombay Legislative Assembly. During the World War I the Resident in Aden simultaneously reported to three different offices in London, i.e. the India Office, the Foreign Office and the War Office. The multi-layered \*\*\*\*\*istration

caused considerable confusion and it was finally decided in 1927 that Aden was to report to the India Office and the Protectorate came under the responsibility of the Colonial Office. In 1932 Aden became a Chief Commissioner>s Province and reported direct to the .Government of India

On 1 April 1937 Aden was officially separated from the control of the Government of India and became

a Crown Colony and was made responsible to the Colonial Office. In 1940 the Aden Government decided to divide the Protectorate into two \*\*\*\*\*istrative regions, the Eastern Aden Protectorate and the Western Aden Protectorate. After the WWII, in 1947 Yemen became a member of the United Nations. The Imam of Yemen repeated his claims of Aden and its Protectorate against the British expansionists. The Anglo-Yemini conference took place in 1950-51 and concluded the Modus vivendi agreement and diplomatic exchange was established between Britain and Yemen. A Yemeni Minister was posted in London and the first British Chargé d>Affaires in Taiz was accepted by the Imam. The Chargé d>Affaires was responsible to the Secretary of State for Foreign Affairs in London, while the Governor of Aden reported to the Colonial Office and acting as the intermediary between the Imam and the British Government. In 1959 the Federation of Arab Amirates of the South was inaugurated as an autonomous entity subject to British advice and guaranteed by a British defence treaty. The Federation initially included the states in the Western Protectorate and some years later, some states in the Eastern Protectorate also joined. On 27 November 1962 Aden also became part of the Federation. The Federation was never recognized by the Imam of Yemen or by the .United Nations

In the 1950s and 60s Aden experienced continuous



industrial strikes and nationalist movement. In Yemen a revolution broke out after the death of the Imam and the civil war began between the pro-British groups and their various opponents. Under the pressure from both the nationalist activists and the trade unions, the British Government finally decided to leave the Colony, which it had ruled for nearly 130 years. From 1963 to 67, Aden was \*\*\*\*\*istered by the High Commission under the Colonial Office and Foreign Office. The last British High Commissioner oversaw the ending of the British rule in May 1967. The last troops left Aden on 29 November of that year and Aden was handed over unconditionally to the National Liberation Front. For a list of Governors, .Residents etc, see Notes

Note: Residents, Governors, etc. of Aden 1839-1967 Captain S. B. Haines, Indian Navy, Political Agent 1839-54 Major-General J. Outram, Political Agent 1854-6 Col. W. Coghlan, Political Resident 1856-62 Major-General R. W. Honner, Political Resident 1862 Col. W. Coghlan, Political Resident 1863 Major W. L. Merewether, Political Resident 1863-7 Major-General Sir E. L. Russell, Political Resident 1867-70 Major-General C. W. Tremenheere, Political Resident 1870-2 Brigadier-General J. W. Schneider, Political Resident 1872-7 Brigadier-General F. A. E. Loch, Political Resident 1877-82 Brigadier-General J. Blair, Political

cal Resident 1885-90 Brigadier-General J. Jopp, Political Resident 1890-5 Brigadier-General C. A. Cunningham, Political Resident 1895-9 Brigadier-General O>Moore Creagh, Political Resident 1899-1901 Brigadier-General P. J. Maitland, Political Resident 1901-4 Major-General H. M. Mason, Political Resident 1904-6 Major-General E. De Brath, Political Resident 1906-10 Brigadier-General J. A. Bell, Political Resident 1910-14 Brigadier-General C. H. U. Price, Political Resident 1915 Major-General J. M. Stewart, Political Resident 1916-20 Major-General T. E. Scott, Political Resident 1920-5 Major-General J. H. K. Stewart, Political Resident 1925-8 Lieutenant-Colonel Sir G. S. Symes, Political Resident 1928-30 Lieutenant-Colonel B. R. Reilly, Political Resident 1930-2 Lieutenan t-Colonel B. R. Reilly, Chief Commissioner 1932-7 Sir Bernard Reilly, Governor 1937-40 Sir John Hathorn Hall, Governor 1940-4 Sir Reginald Champion, Governor 1944-51 Sir Tom Hickinbotham, Governor 1951-6 Sir William Luce, Governor 1956-60 Sir Charles Johnston, Governor 1960-3 Sir Kennedy Trevaskis, High Commissioner 1963-5 Sir Richard Turnbull, High Commissioner 1965-7 Sir Humphrey Trevelyan, High Commissioner 1967

عن/ موقع (عدن سيتي)

